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Introducere

Una dintre cele mai preţioase bucurii ale vieţii este privilegiul 
de a păstori o biserică. Este o responsabilitate pe care nu o 

iau ca pe un lucru de apucat. Pastor fiind, păşesc adesea alături 
de oameni în rănile lor, prin suferinţele sau dezamăgirile pe care 
le traversează.

Uneori, în mijlocul durerii, oamenii îmi pun întrebări de felul: 
„Este prea târziu pentru mine? E prea târziu pentru ca Dumnezeu 
să mă mai poată folosi la ceva?”  Întrebări ca acestea se ridică 
dintr-un hău prăpăstios, un loc în care oamenii cred că au ajuns 
datorită eşecurilor ce au pervertit destinul pe care Dumnezeu l-ar 
fi avut pentru ei. Când mi se pune o asemenea întrebare, am 
doar un singur răspuns de oferit: „Nu, nu e prea târziu. Pentru 
Dumnezeu nu este niciodată prea târziu.”

Dumnezeu îi foloseşte adesea pe cei zdrobiţi pentru a-Şi împlini 
scopurile pe pământ. Citim în nenumărate rânduri pe paginile 
Scripturii despre oameni zdrobiţi pe care Dumnezeu i-a reabilitat 
în modalităţi neînchipuite. El l-a folosit pe Moise, un criminal 
fugar, pentru a-i elibera pe sclavii evrei. S-a folosit de Iacov, un 
mincinos şi un înşelător, pentru a-Şi împlini promisiunile pe 
care i le făcuse lui Avraam. El a inclus-o până şi pe Rahav, o 
prostituată, în arborele genealogic mesianic. Dacă Dumnezeu a 
răscumpărat vieţile lor, poate să răscumpere şi viaţa ta.

Frângerea nu ar trebui niciodată să te ţină legat. Ci mai 
degrabă să te lanseze în îmbrăţişarea unei vieţi trăite în libertate. 
O persoană cu o inimă cu adevărat zdrobită  înţelege realitatea 
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cuvintelor din Ioan 15:5, şi anume: „Despărţiţi de Mine nu 
puteţi face nimic.” O persoană frântă în duhul ei, care a învăţat 
să depindă de Dumnezeu este o forţă imposibil de neglijat.

Cu toate acestea, când rămâi cu ochii pironiţi asupra trecutului 
tău, strâns îngemănat cu eşecul tău, devine dificil să întrezăreşti un 
viitor fericit pentru tine, la fel de anevoios ca şi atunci când încerci 
să conduci, dar priveşti în permanenţă în oglinda retrovizoare. 
Când eşti la volan şi şofezi, e nevoie să-ţi arunci din când în când 
privirea şi la oglinda retrovizoare, dar dacă perseverezi în a te uita 
doar acolo, vei sfârşi prin a-ţi vătăma propria persoană şi pe cei 
de lângă tine. Iată de ce parbrizul e mult mai larg decât oglinda 
retrovizoare – acesta îţi arată încotro te îndrepţi, nu de unde vii.

La jumătatea drumului şi aşteptările ce-o însoțesc
Dacă ai urmărit vreodată un joc de fotbal, ştii probabil că, 

la jumătatea jocului, în intervalul de pauză, echipele se duc în 
vestiare. Acea pauză este momentul pentru un respiro şi o evaluare 
a evoluţiei în joc. E timpul pentru o regrupare – o apreciere a 
muncii de pe teren până în acel moment şi pentru decizii în ce 
priveşte posibilele ajustări ce trebuie implementate pentru tot 
restul jocului. 

Prima jumătate a jocului este importantă, dar nu e decisivă. 
Numeroase au fost echipele care de-a lungul anilor conduceau în 
prima repriză, pentru ca în cele din urmă să piardă jocul până la 
final. Şi numeroase au fost echipele care la pauză păreau că sunt 
învinse, dar care până la sfârşitul jocului izbuteau să răstoarne 
situaţia în favoarea lor. Până la ultimul fluier al arbitrului, jucătorii 
încă pot lupta pentru victorie.

Acelaşi adevăr este valabil şi în viaţă. S-ar putea că eşti în rândul 
doi sau trei, sau poate eşti fruntaş de linia întâi în prima jumătate 
a traseului, iar dacă încă te numeri printre aceştia, trebuie să ştii 
că jocul vieţii nu s-a încheiat. Ceasul încă ticăie. Ţi-a mai rămas 
viaţă de trăit. Şi mai mult de-atât, prima jumătate nu trebuie 
întotdeauna să dicteze finalul jocului. Se poate că ai comis 
greşeli şi ai luat decizii inoportune; probabil că ai experimentat 
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multe dezamăgiri şi eşecuri. Poate că viaţa a fost dură cu tine, pe 
alocuri. Dar eşti încă pe traseu. Şi câtă vreme te ţii tare şi fluierul 
nu a anunțat încheierea meciului, încă nu e prea târziu pentru 
Dumnezeu să te aducă în dreptul planurilor pe care le-a proiectat 
pentru tine. Nu e prea târziu pentru Dumnezeu să te conducă 
spre un mâine glorios!

Vezi tu, Dumnezeu priveşte cu aşteptări la viitorul tău, în 
timp ce vrăjmaşul se luptă să te ţină captiv în capcana trecutului 
tău. Dumnezeu spune: „Tu poţi, indiferent care au fost faptele 
tale!” Dar vrăjmaşul spune: „Tu nu poţi, tocmai din cauza faptelor 
tale!” Dumnezeu nu te va privi niciodată în lumina trecutului 
tău, dar vrăjmaşul va căuta să te încătuşeze în chingile vieţii tale 
din trecut. Fie că binele, răul sau grotescul laolaltă îţi marchează 
prima parte a traseului, scopul lui Satan este să te imobilizeze în 
lanţurile acelea. Însă apelul meu către tine, pe măsură ce înaintăm 
împreună în lecturarea acestei cărţi, este să nu laşi vreodată ca 
ziua de ieri să îţi răpească ziua de mâine. Învaţă din experienţa 
zilei de ieri – nu zăbovi acolo, pur şi simplu.

Odată ce te-ai născut provincial, eşti sortit pe totdeauna 
vieții de provincie?

Îţi aminteşti de Jed Clampett şi de The Beverly Hillbillies? Ceea 
ce îi acorda programului aceluia de televiziune un grad sporit 
de interes era că Jed şi familia lui fuseseră eliberaţi de trecutul 
lor – o viaţă de sărăcie şi regionalism, departe, într-o zonă rurală 
din Ozarks – însă chiar şi după ce s-au mutat în Beverly Hills, 
ei şi-au continuat obiceiurile de trai provincial. Reşedinţa lor se 
schimbase, însă nu şi mentalitatea. Trecutul familiei Clampett 
a golit de valoare atât bogăţia prezentului, cât şi frumuseţea 
viitorului.

Aceeaşi stare de fapt s-a repetat şi în cazul israeliţilor, care 
tocmai îşi căpătaseră libertatea după cei 430 de ani de stăpânire 
egipteană. Israeliţii ieşiseră din Egipt, dar Egiptul nu ieşise din ei. 
Când şi-au trimis spionii în Ţara Făgăduinţei, stăteau pe muchia 
promiţătoare a unui mâine glorios, dar din cauză că au ales să 
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se concentreze asupra provocărilor ce îi vor confrunta în Ţara 
Făgăduinţei, ei au cârtit şi au vociferat, dorind să se întoarcă mai 
bine în zilele din trecut. „Ne aducem aminte de peştii pe care îi 
mâncam în Egipt, de praji, de ceapă şi de usturoi”, se văicăreau 
ei, alegând să privească la viaţă prin oglinda retrovizoare, mai 
degrabă decât să se concentreze asupra promisiunile ce mijeau 
în zare. 

Când Dumnezeu i-a eliberat pe israeliţi din Egipt, El i-a 
eliberat din trecutul lor în vederea unui viitor – în Canaan. Şi 
totuşi, deoarece au ales să-şi îndrepte atenţia asupra zilei de ieri, 
au pierdut ziua de mâine. Drept urmare, au trebuit să pribegească 
prin pustie vreme de 40 de ani, aşa încât în acel interval de timp 
Dumnezeu să îi poată desprinde de trecutul lor. Mulţi dintre noi 
nu avem acces la noi orizonturi ale zilei de mâine deoarece încă 
purtăm balastul trecutului nostru.

Israeliţii au rămas priponiţi de vremurile de odinioară pentru 
că au eşuat să facă ceea ce ne indică pasajul din Evrei 4:1-2 că ar 
fi esenţial ca să intrăm în destinul pregătit de Dumnezeu pentru 
noi – trebuie să îngemănăm Cuvântul Lui cu credinţa.

Să luăm, dar, bine seama, că atâta vreme cât rămâne în 
picioare făgăduinţa intrării în odihna Lui, niciunul din 
voi să nu se pomenească venit prea târziu. Căci şi nouă 
ni s-a adus o veste bună ca şi lor; dar lor Cuvântul care 
le-a fost propovăduit, nu le-a ajutat la nimic, pentru 
că n-a găsit credinţă la cei ce l-au auzit.

Credinţa presupune să acţionăm pe baza Cuvântului lui 
Dumnezeu. Credinţa înseamnă să acţionezi ca şi cum ceva 
anume este deja întocmai, atunci când nu este aşa, pentru ca în 
felul acesta să fie astfel deoarece Dumnezeu a spus aşa. Credinţa 
este întotdeauna o acţiune. Iată de ce ni se spune să umblăm prin 
credinţă, nu să vorbim prin credinţă. Până când un adevăr din 
Cuvântul lui Dumnezeu nu a fost activat în viaţa ta, va rămâne 
o simplă teorie spirituală. Nu va fi o experienţă palpabilă. Fără 
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acţiune, va pieri în pustie. Dumnezeu nu este atât de interesat 
în „amin”-ul tău precum este de interesat în a te vedea trecând la 
acţiune. 

Dacă doreşti ca o pungă de ciment să devină beton, va trebui 
să îl amesteci cu apă. Tot astfel, va trebui să amalgamezi Cuvântul 
lui Dumnezeu cu credinţa, pentru ca acesta să devină o experienţă 
concretă a vieţii tale. Cuvântul lui Dumnezeu îţi poate da o stare 
sufletească bună, poate să îţi înalţe trăirile, însă acele sentimente 
sunt de scurtă durată dacă Cuvântul nu este împreunat cu 
credinţa. Credinţa presupune o acţiune, nu doar o emoţie.

Poporul Israel ar fi putut să păşească în Canaan în mai puţin 
de 35 de zile. Dar ceea ce putea fi o chestiune de 35 de zile, a 
sfârşit prin a necesita 40 de ani deoarece ei continuau să privească 
înapoi. Poate că aceasta îţi sună familiar. Poate că te aşteptai să 
te afli acum într-o fază mai emancipată a vieţii – mai avansat 
în cariera ta, în relaţii, în familia ta, în finanţele tale, şi chiar în 
ce priveşte bunăstarea ta emoţională şi spirituală – în schimb, 
te  încăpăţânezi să priveşti înapoi. Lansezi scuze de felul: „Dar 
dacă… de ce… dar…”, sau orice altceva ar putea fi invocat în 
privinţa zilei de ieri.

Teama ta că ai ratat. Că ai pierdut oportunitatea. Că ai eşuat. 
Sau teama că cineva te-a bulversat într-atât încât ţi-a furat viitorul 
sau speranţa. Ziua de ieri este reală pentru tine. Şi cu siguranţă 
este reală. Nu doresc să sugerez că trecutul tău nu are o substanţă 
reală. Însă trebuie să te opreşti din a mai privi cu jind la prajii sau 
peştii din ziua ce-a trecut, în loc să priveşti înainte la laptele şi 
mierea destinului tău. Dumnezeu le-a oferit spionilor o frântură 
din ceea ce era pregătit pentru zorii zilei care-i aştepta, şi tot El 
ţi-a permis să întrezăreşti ce are în stoc pentru tine. Este o frântură 
a unui viitor bun, însoţit de o speranţă.

Spre deosebire de israeliţii din pustie, persoanele pe care 
urmează să le studiem în paginile acestei cărţi au acţionat prin 
credinţă, ca răspuns la Cuvântul lui Dumnezeu. Drept urmare, 
mulţi dintre ei au fost imortalizaţi în capitolul 11 al Epistolei 
către Evrei, în Galeria Eroilor Credinţei, şi sunt cu toţii amintiţi 




